
897442.RO PE 486.667

Întrebarea cu solicitare de răspuns scris E-003282/2012
adresată Comisiei
Articolul 117 din Regulamentul de procedură
Dominique Vlasto (PPE), Gaston Franco (PPE), Jean-Pierre Audy (PPE), Jan Březina (PPE), 
Pilar del Castillo Vera (PPE), Françoise Grossetête (PPE), Jolanta Emilia Hibner (PPE), Herbert 
Reul (PPE), Michel Dantin (PPE), Christian Ehler (PPE), Jean Roatta (PPE), Marian-Jean 
Marinescu (PPE), Damien Abad (PPE), Vladimir Urutchev (PPE), Romana Jordan (PPE) şi 
Amalia Sartori (PPE)

Subiect: Finanțarea ITER în perioada 2014 - 2020

Deși UE a fost până în prezent implicată profund în proiectul ITER, obținând amplasarea locației pe 
teritoriul său și finanțând construcția sa care a început în urmă cu doi ani, Comisia propune acum 
excluderea utilizării cadrului financiar multianual (CFM) pentru finanțarea acestui program de 
cercetare după 2014 (COM(2011)0931). 

Comisia a justificat această decizie pe motiv că este îngrijorată de faptul că bugetul ITER se va 
dezvolta și va avea impact asupra liniilor bugetare din CFM.

Cu toate acestea, datorită Parlamentului European, Consiliului și Comisiei, s-au depus eforturi 
substanțiale în ultimele luni în vederea îmbunătățirii guvernanței proiectului și a minimizării costurilor 
sale. În iulie 2010, Consiliul a propus limitarea strictă a nivelului maxim al cheltuielilor pentru faza de 
construcție a proiectului ITER (2007-2020) la 6,6 miliarde de euro, iar Comisia a recunoscut la 20 iulie 
2010 faptul că „poate fi garantată pe această bază viabilitatea finanțării pe termen lung a proiectului 
ITER”.

Prin urmare, propunerea Comisiei transmite un mesaj surprinzător partenerilor internaționali ai ITER 
și comunității europene din domeniul fuziunii care sunt profund implicate în succesul proiectului și nu 
înțeleg această propunere. Pe lângă acestea, Parlamentul European (autoritatea bugetară) va pierde 
controlul asupra finanțării acestui proiect cu o astfel de propunere.

Apar, astfel, mai multe întrebări cu privire la programul suplimentar propus de Comisie:

1. În vreme ce instituțiile europene au convenit asupra unei îmbunătățiri substanțiale a proiectului, 
de ce renunță Comisia subit la finanțarea contribuției europene la ITER în cadrul bugetului UE?

2. Consideră Comisia că programul suplimentar propus, care nu a fost folosit niciodată decât pentru 
operarea reactorului cu flux ridicat de la Petten (un buget de 36 de milioane de euro și care 
implică numai trei state membre), este potrivit pentru un proiect precum ITER (în perioada 2014-
2018 vor fi gestionate 2,5 miliarde de euro și vor fi implicate 27 de țări)? Consideră Comisia, care 
a pus sub semnul întrebării acest instrument în urmă cu trei ani, că succesul proiectului ITER ar 
putea fi garantat printr-un astfel de cadru juridic?

3. Realizează Comisia faptul că prin acest instrument Parlamentul European va pierde controlul 
asupra finanțării unuia dintre cele mai mari proiecte științifice europene și mondiale?


